
Brugerundersøgelse – Det årlige foreningsmøde og fremtidige møder

Baggrund
Ønsket om at undersøge behovet for et fælles samlingsmøde med deltagelse af det folkeoplysende område og det frivillige sociale område i forbindelse med en drøftelse 
med KFU om ”hvad vil vi med det årlige foreningsmøde?”. Ikke mindst i relation til den kommende nye frivillighedspolitik.

Proces / arbejdsgruppe
Der er nedsat en arbejdsgruppe bestående af 3 repræsentanter fra Folkeoplysningsudvalget og 2 repræsentanter fra Frivillighedsrådet, hvor der har været afholdt møde ang. 
gennemførelsen af undersøgelsen. Resultatet af del 1 er fremlagt for gruppen og efterfølgende for Folkeoplysningsudvalget i november.
Det samlede resultat skal forelægges for KFU af repræsentanter for gruppen, hvorefter KFU skal tage stilling til den fremtidige model for et mødeforum for de to områder.

Brugerundersøgelsen
Brugerundersøgelsen er foretaget som en spørgeskemaundersøgelse med 12 spørgsmål gående på kendskabet til det eksisterende foreningsmøde og behovet for at skabe 
en ny form for mødeforum.

Spørgeskemaet er sendt ud i 2 omgange. Først til de folkeoplysende foreninger ved udgangen af september og med tidsfrist den 21. oktober. 
Modtagerne her er de kontaktpersoner, som forvaltningen i Kultur og Fritid har stående på foreningerne, i alt 150.

Dernæst til det frivillige sociale område ved udgangen af oktober og med svarfrist den 25. november.
Modtagerne er 23 sociale frivillige foreninger/organisationer, som Connie Hartz fra Frivillighedsrådet og Michael Hansen, frivillig koordinator, har sammensat.

Slutteligt har undersøgelsen kigget på udsagnene fra ”Frivillige Fortæller”-mødet i september måned, hvor 15 sociale foreninger deltog.

Analysen
Analysen falder i to dele refererende til de to nævnte udsendelser.
Del 1 omfatter 32 besvarelser fra det folkeoplysende område alene.
Del 2 omfatter 43 besvarelser, hvoraf de ekstra 11 besvarelser er fra de sociale friville foreninger. Ved de begrundede besvarelser er disse svar markeret med blåt.
Hovedkonklusionen peger ind i besvarelserne for hhv. det folkeoplysende og det frivillige sociale område. Dette for at belyse evt. forskelle i de to besvarelsers konklusioner.
Delkonklusionerne går tættere på selve svarprocenterne på de enkelte spørgsmål samlet for både del 1 og 2. Dette for at give et fuldstændigt billede af den samlede analyse.



Forbrevet til brugerundersøgelsen



Sammendrag fra Frivillige Fortæller-mødet 12 sociale foreninger 
3 ikke-folkeoplysende foreninger
2 folkeoplysende foreninger

Sprg. ang. samarbejde på tværs og samarbejde i forhold til Kommunen

• Ballerups hjemmeside kunne den indeholde foreningers navne og kontakt informationer.
• Mangler at alle frivillige står på en fællesliste.
• Lave et kartotek over frivillige og kontakter på rådhuset.
• Oprettelse af en foreningsmail der kan videre gives ved nyt lederskab
• Se jobbørsen på Ballerups hjemmeside – brug hinanden.
• Kommunen skal være mere lyd hør over for foreninger ex. ved lån af lokaler.
• Kommunes hjemmeside er besværlig.
• Man skal huske at ”nurse” de frivillige ved ex. at give lidt vådt og tørt til møder. 
• Gør det nemt at være frivillig.
• Et arrangementer, måske 2 gange om året, hvor man kan komme og blive oplyst om, hvilke frivillige muligheder i kommunen. 
• Der skal være mulighed for at finde det på nettet. Det skal være let og overskueligt. 
• Et sted hvor man kan gå ind og se hvilken type frivilligt arbejde man kan foretage sig. Så man kan vælge ud fra egen lyst.  
• Åbne frivillighedsrådet igen! Måske på biblioteket. 
• Et sted man kan gå hen, og få hjælp til at blive frivillig. 
• Tættere dialog med kommunen, i forhold til ændringer i den digitale verden (indenfor Kommuneregi) så de bedre kan hjælpe dem der har brug for 

hjælp.
• En platform til at kunne se om foreningen vil være frivillige og til andre foreninger. 
• Samarbejde med kommunen ift. når borgerne ”stopper” indsats hos os. 
• Kommunens tilbud til foreningsdagen rammer ikke særligt godt – flere oplever ikke at blive inviteret. 
• Mailingliste – hvordan kommer man på den – STORT ønske om at blive indbudt, så man ikke skal læse om fællesaktiviteter i Ballerup Bladet. 
• Åbenhed og transparens – overblik. 



Hovedkonklusion
Svarene baseret på:
Svarprocent på under en 1/3 af foreningerne (150): Hovedparten idrætsforeninger og øvrige foreninger. Kun 1 sociale forening/organisation
Svarprocent på godt 1/2 af de 23 adspurgte sociale foreninger (liste udarbejdet af Connie Hartz og Michael Hansen)

Det folkeoplysende område:
• Svarprocenten stemmer godt overens med det antal, som normalt deltager ved det årlige foreningsmøde, og tegner et billede af, hvem/hvor mange der reel ønsker dette møde og 

deltager.
• Overordnet er de adspurgte tilfredse med form og indhold, som vi kender det i dag. De har en klar forventning og behov for, at politikerne og administrationen er tilstede på mødet.
• De adspurgte lægger vægt på muligheden for at høre hvad der rør sig i Kommunen generelt og specifikt på foreningsområdet. Der skal være plads til meningsudveksling, 

paneldiskussion eller mulighed for at tale med administrationen og politikerne.
• Der efterspørges indlæg med et tværgående tema og måske indlæg for lokale foreninger, som har erfaring med det pågældende tema.
• M.a.o. det nuværende årlige foreningsmøde er den rigtige form jf. de adspurgte. Der er ikke ønske eller behov for at skabe eller nytænke en anden måde at mødes med 

foreningerne på.
• Det må accepteres, at mængden af fremmødte foreninger ikke vil ændre sig ved en anden mødeform. De foreninger som i dag kommer, vil være de samme (antal), som (måske) vil 

komme hvis mødeformen ændres (husk de er meget tilfredse med formen i dag!).
• De folkeoplysende foreninger ser ikke et behov for eller ønske om at lave et fælles stormøde med en bred skare af frivillige, da forskelligheden bliver for stor og risikoen er, at ingen 

får noget ud af at deltage.
• Man vil gerne hjælp til med en specifik opgave til foreningsmødet, men overvejende er man ikke interesseret, da foreningerne føler at de har rigeligt at lave i deres egne foreninger.

Det frivillige sociale område:
• 7 af de adspurgte frivillige sociale foreninger har deltaget eller har kendskab til det årlige foreningsmøde. De resterende 4 har ikke været inviteret.
• Godt halvdelen af de adspurgte sociale foreninger ser et behov for at mødes med andre frivillige/foreninger i Kommunen for at erfaringsudveksle, vidensdeling og samarbejde om 

fælles projekter.
• De ser gerne et fælles årligt møde med begge områder repræsenteret.
• Der ønskes en mødeform som et aftenarrangement (18-21) afholdt af KFU og tilstedeværelse af politikerne med et fælles hovedtema og særskilte workshops/foredrag, som 

adresserer ind i de to områder.
• Man kan gå med til en brugerbetaling mellem 50-100 kr. og man er villig til at påtage sig opgaver i forbindelse med gennemførelse af mødet.



Hovedkonklusion
Forskelle/tendenser i besvarelserne

• Forskellene (marginale små) skal primært findes i spørgsmålene spørgsmålene 1, 2, 3, 5, 9, 11 og 12.

• De foreninger på det folkeoplysende område som ikke har deltaget på det årlige foreningsmøde, har valgt selv ikke at deltage, mens 
foreningerne på det frivillige sociale områder, som ikke har deltaget skyldes, at de ikke har kendt til mødet eller ikke er blevet 
inviteret. Dem, der er blevet inviteret af de adspurgte, har deltaget.

• Der synes at være et større behov for de frivillige sociale foreninger end for de folkeoplysende foreninger om at mødes på tværs i 
løbet af året (flere møder).

• De foreninger på begge områder, som ønsker et årligt fælles møde, ønsker den samme form. Dog er der et større ønske fra de frivillige 
sociale foreninger om et indhold med workshops/foredrag med fælles temaer, mens de folkeoplysende foreninger primært ønsker 
politikerdeltagelse med orientering fra Kommunen og KFU samt mulighed for panelspørgsmål. 

• Begge områder kan gå med til en vis form for brugerbetaling (50-100 kr.), men modstanden er dog størst blandt de folkeoplysende 
foreninger.

• Villigheden til evt. at hjælpe til ved gennemførsel af et fælles møde er størst hos de frivillige sociale foreninger end hos de 
folkeoplysende.



Delkonklusioner – del 1+2

Spørgsmål ang. det nuværende foreningsmøde
74,4% af de adspurgte har deltaget i det nuværende årlige foreningsmøde

Spørgsmål ang. behovet for at mødes i løbet af året
74,4% af de adspurgte finder der er behov for at mødes med andre foreninger/frivillige, men ikke nødvendigvis som et årligt 
foreningsmøde.

Spørgsmål ang. behov for et foreningsmøde
69,8% af de adspurgte finder der er et behov for et årligt samlingsmøde
Mens 30,2% svarer til samme spørgsmål, at de ikke ønsker et årligt samlingsmøde

Spørgsmål ang. afholdelsesform
Samme tilslutning (46,6%) til okt/nov og jan/feb
76,7% ønsker et aftenarrangement mellem kl. 18-21, hvorfor svarene til spørgsmål 6+7 bliver irrelevante (lørdag/søndag)
72,1% ønsker et foreningsmøde med indlæg fra Kultur & Fritid med en kombination af div. workshops/foredrag
97,7% ønsker af politikerne fra Kultur- og Fritidsudvalget er til stede ved foreningsmødet

Spørgsmål ang. brugerbetaling
65,1% har ikke noget imod brugerbetaling på 100-150 kr., mens lidt under halvdelen af de adspurgte (31,2%) har.
Ved en brugerbetaling på 50-100 kr. er 58,1% fortsat interesseret, mens 41,9% ikke er interesseret.

Spørgsmål ang. hjælp til gennemførsel af et foreningsmøde
65,1% af de adspurgte vil godt hjælpe til med en specifik opgave, mens 34,9% af de adspurgte ønsker det ikke, da de synes, de i forvejen 
bruger masser af tid på frivilligt arbejde



Anbefalinger

Løsning 1 (denne løsning anbefaler arbejdsgruppen)

- Afholdelse af et årligt fælles samlingsmøde på Rådhuset i enten okt/nov eller jan/feb måned
- Mødet afholdes i tidsrummet kl. 18-21
- Deltagelse af politikere (panel) fra Kultur- og Fritid, hvor man kan henvende sig ved spørgsmål
- Deltagelse af administrationen, personale fra social- og sundhedsområdet, Kommunens frivillig koordinator, 

Sundhedshuset, biblioteket og Center for Ejendomme
- Indholdsmæssigt lægges der vægt på tværgående emner, som begge grupperinger kan se sig selv i

et hovedindslag, hvorefter forskellige emner/temaer evt. kan foregå i forskellige møderum
- Mødet afholdes i samarbejde med administrationen (Kultur & Fritid), FOU og Frivillighedsrådet

Løsning 2

- Afholdelse af to særskilte samlingsmøder på Rådhuset i enten okt/nov eller jan/feb måned for hhv. 
foreninger/frivillige organisationer

- Mødet afholdes i tidsrummet kl. 18-21
- Det indholdsmæssige for de to særskilte møder vil være rettet specifikt mod de to grupperinger
- Deltagelse af politikere (panel) fra Kultur- og Fritid, hvor foreningerne kan henvende sig ved spørgsmål
- Deltagelse af visitationspersonale (sociale foreninger), Kommunens frivillig koordinator, Sundhedshuset og 

Biblioteket, som de sociale foreninger kan henvende sig til
- Møderne afholdes i samarbejde med administrationen (Kultur & Fritid) og hhv. FOU og Frivillighedsrådet


